
Acta del Ple

Identificació de la sessió

Sessió: PLE EXTRAORDINARI DEL DIA 11 DE DESEMBRE DE 2020
Ens: Ajuntament de Riudoms

PleÒrgan: 
ExtraordinàriaCaràcter: 

Sergi Pedret LlauradoPresident/a: 
Sílvia Font FerratéSecretari/ària: 

11 de desembre de 2020Dia: 
19:00Hora d'inici: 

Sessió telemàticaLloc: 

Assistents:

Sra. Núria Mas Folch (JUNTS)
Sra. Inmaculada Beatriz Parra Hipólito (JUNTS)
Sra. Judit Albesa Fontgivell (JUNTS)
Sr. Jordi Domingo Ferré (JUNTS)
Sr. Josep M. Bages Virgili (JUNTS)
Sra. Verònica Torres Ferrant (JUNTS)
Sr. Ricard Gili Ferré (ERC-AM)
Sra. Carme Cros Garrido (ERC-AM)
Sra. Maria Teresa Basora Gallisà (ERC-AM)
Sr. Arnau Salvat López (ERC-AM)
Sr. Enric Jódar Ciurana (CUP-AMUNT)
Sr. Jose Manuel Hernández Pérez (PSC-CP)

La fe pública d'aquesta acta l'acredita la Sra. Carmen Alcoverro Beltran, que és qui hi assisteix
com a secretària de l'Ajuntament en la data de celebració del Ple.
 
El Sr. Alcalde inicia la sessió dient: «Molt bona tarda a totes i tots, i benvinguts a aquesta
sessió plenària extraordinària d’avui, dia 11 de desembre de 2020, de l’Ajuntament de
Riudoms, amb un únic punt en l’ordre del dia. Per tant, amb tots els regidors i regidores del
plenari presents comencem amb aquest únic punt de l’ordre del dia».

ACORDS

 APROVACIÓ DE L'ADJUDICACIÓ D'UNA OPERACIÓ D'ENDEUTAMENT A CURT TERMINI

ADJUDICACIÓ OPERACIÓ D'ENDEUTAMENT A CURT TERMINI.1. 
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El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo, regidor d’Hisenda, que fa l’explicació d’
aquest punt.
 
El Sr. Jordi Domingo manifesta el següent: «Bé, bona tarda a tothom. D’acord amb la
informació disponible que ja tenen tots els regidors, l’objectiu d’avui és aprovar l’adjudicació d’
una operació d’endeutament a curt termini instrumentada mitjançant una pòlissa de crèdit per
un import de 900.000 euros amb la finalitat de disposar de recursos per a la gestió de la
tresoreria municipal.
 
Deixeu-me fer unes consideracions prèvies que justifiquen perquè ho fem així. En aquest cas,
com es tracta d’una operació de finançament de tresoreria, aquest contracte està exclòs de l’
àmbit d’aplicació de la Llei de contractes del sector públic. D’altra banda, en aplicació de la Llei
reguladora de les bases de règim local, com que és un import que supera el 10% dels recursos
ordinaris, l’aprovació correspon al ple. Perquè fem ara aquesta operació de finançament? És
una operació per fer una renovació de la pòlissa de crèdit de la qual ja es disposa actualment
de 620.000 euros, i que té venciment la propera setmana. Per tant, és una operació que es fa
cada any en aquestes dates. El finançament a curt termini es pot fer per part de l’Ajuntament
perquè té una situació financera sanejada. Tots recordem que tenim una ràtio de l’endeutament
(inclosa l’operació a curt termini) al voltant del 50 %. Enguany hem hagut d’incrementar
aquesta pòlissa per la pandèmia, que ha tingut un efecte sobre la recaptació municipal. D’una
banda, amb les ampliacions del calendari fiscal de Base s’ha produït un retard en el cobrament
dels impostos locals. D’altra banda, i a causa l’estat d’alerta, tothom sap que s’ha hagut de
deixar de cobrar alguns dels serveis que presta l’Ajuntament, la qual cosa ha reduït una part
dels ingressos mentre que s’han hagut de pagar la major part de les despeses associades a
aquests serveis. Tanmateix, aquesta lluita contra la pandèmia ha comportat una sèrie de
despeses no previstes en el pressupost inicial que s’han compensat en part amb la reducció d’
altres despeses principalment per la suspensió d’activitats (la major part de caire social).
Aquest estalvi ha estat insuficient per a poder compensar en la seva totalitat. I per últim, també
hi ha una sèrie d’ajudes anunciades per administracions superiors, algunes de les quals ja han
estat atorgades, i altres estan anunciades i en tràmits per a la seva aprovació, però a hores d’
ara encara no disposem de la seva previsió d’ingressos. Tot això fa la necessitat de subscriure
aquest finançament a curt termini per un import superior. S’ha demanat oferta a quatre entitats
bancàries d’implantació en el territori i de les quals només s’han rebut dues ofertes: una de
CaixaBank i una altra del Banc Santander. Atès que la del Banc Santander no cobria la totalitat
de l’import sol·licitat i que hi havia una altra entitat que sí que ho ofertava, ha quedat exclosa.
Lògicament, qualsevol operació d’aquest tipus està supervisada i fiscalitzada per Intervenció,
que després de fer les comprovacions pertinents quant als principis establerts de prudència
financera, a dictaminat un informe favorable a fi de poder formalitzar aquest préstec. Per tant, la
proposta que avui es porta aquí i que va ser ja dictaminada també en la Comissió Informativa d’
Hisenda i Governació del passat dia 7 de desembre és concedir a l’entitat CaixaBank S.A. un
finançament a curt termini per un import de 900.000 euros per un termini de 12 mesos a un
interès variable de l’euríbor de tres mesos més 0,69, i una comissió de no disponibilitat de 0,25
trimestral o de 0,10 anual. La garantia per tornar les obligacions derivades d’aquesta operació
de tresoreria són les pròpies de l’Ajuntament i el més preceptiu és que aquesta operació ha de
ser comunicada a la Direcció General de Política Financera del Departament d’Economia i
Coneixement de la Generalitat de Catalunya, i es proposa facultar l’alcalde per a formalitzar
aquesta operació del préstec amb l’entitat financera CaixaBank. Fins aquí la meva exposició. Si
hi ha cap pregunta, amb molt de gust la contestaré».
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A continuació el Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i obre el torn d’intervencions
als portaveus dels grups municipals de tot el plenari.
 
El Sr. José Manuel Hernández, portaveu del grup municipal del PSC, intervé i manifesta el
següent: «Bé, no m’ha quedat molt clar en el sentit si havíeu comentat a diverses entitats el del
préstec. Em sembla que vam comentar en la Comissió que eren aquestes dues i aquesta que
ens el donava. No sé si és per temps perquè no se n’han mirat més aquest sentit. I poc més...
Si els diners es destinen a pagar i ajudar els comerços i la ciutadania i el tipus d’interès en
teoria és baix, en aquest sentit. El que passa és que no tenim la comptabilitat de l’Ajuntament:
perquè CaixaBank, si són només aquests dos o si n’heu mirat alguns altres. Era la pregunta
que tenia per a Jordi. Quant a la resta, ja està. L’únic que, quan tingueu l’informe i tot això,
saber si queda romanent o el que sigui doncs que passeu els informes i ja està. Si segons l’
informe que teniu vosaltres aquesta és la posició, doncs per la nostra part serà la mateixa i el
nostre vot serà el mateix que en la comissió informativa. Gràcies».

El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández, i dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo
que contesta el següent: «Sí. Com he comentat, les entitats a què es van sol·licitar van ser
BBVA, Banc Santander, CaixaBank i Banc Sabadell. Tenien un termini fins a l’1 de desembre
de 2020: termini suficient per al que se’ls va demanar. Encara que no d’una manera formal, les
dues que no van presentar l’oferta ho van comunicar telefònicament declinant presentar-la. Les
altres dues que la van presentar van ser CaixaBank i el Banc Santander. CaixaBank va oferir el
100% de l’import sol·licitat que és de 900.000 euros, i el Banc Santander va oferir només la
meitat (450.000 euros). Com que hi havia una entitat que oferia el 100%, es va adjudicar en
aquest cas a CaixaBank. Després, si ho he entès bé, en aquest cas els romanents de totes
aquestes no operen. Senzillament, quan es tanqui l’exercici de 2020, aquesta pòlissa tindrà un
disponible X (que ara no tinc la xifra i seria impossible tenir-la) i aquest disponible és un deute
que es traspassa a l’any següent, i al 2021 s’haurà de fer front als seus interessos i a la seva
devolució quan arribi el seu venciment que, com hem dit, és d’un màxim de 12 mesos. És a dir,
al voltant d’aquestes dades s’haurà de cancel·lar aquesta pòlissa i fer-ne una altra o qualsevol
altra qüestió que es decideixi en aquell moment. Per tant, no hi ha l’informe posterior amb tot
això. Senzillament és el contracte en sí on s’ha formalitzat l’operació de crèdit en els termes
que hem comentat».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i dóna la paraula al Sr. Enric Jódar.
 
El Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, intervé i manifesta: «Sí. Bon dia. Ja
ho ha explicat tot el regidor d’Hisenda tal com també ho va aclarir en la comissió informativa.
Entenem que es tracta d’una operació que altres anys s’ha fet però que per la quantitat abans
no requeria que el ple intervingués. En aquest sentit, nosaltres ens abstindrem perquè entenem
que és una operació que finalment sí que és positiva si la voluntat és poder avançar el termini
de pagament a proveïdors. Tanmateix, correspon a una gestió del dia a dia del govern de la
qual nosaltres tampoc tenim molt més coneixement i, per tant, ens abstindrem en aquesta
operació. El que sí que voldríem saber és si hi ha cap càlcul estimat del temps que reduiria del
pagament mitjà de proveïdors. Segons la informació que vam poder veure en el darrer ple
ordinari, el pagament anual, el PMP a l’Ajuntament de Riudoms estava en 110 dies, que és una
xifra bastant superior als 30 dies que haurien de complir les administracions públiques. Llavors
volíem aclarir si això aquest any ha augmentat per la pandèmia i també si s’espera que amb
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aquesta operació de la pòlissa de crèdit aquest termini es redueixi molt poc o no sofreixi gaire
variacions, però que permeti igualment fer els pagaments que corresponen. No sé si m’he
explicat, sinó ja ho tornaré a formular. D’acord? Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, i dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo que
contesta el següent: «Sí. Precisament una de les finalitats bàsiques d’aquesta pòlissa és poder
disposar d’aquesta ampliació i de recursos per a poder pagar en un temps inferior al que s’està
fent en aquest moment a proveïdors. Lògicament, això s’ha de veure reflectit en el PMP, que és
el termini mig de pagament. Quant a la previsió i si serà molt poc, entenc que hauria de baixar
substancialment sobre la meitat i tornar-se a situar sobre els 50 dies que estava. Totes
aquestes ajudes que tenim previstes, estan anunciades i estem tramitant de les altres
administracions entenc que ens permetran aproximar-nos o quasi situar el PMP per sota del
llindar que està establert, però no tinc la xifra exacta per a dir «Això serà un 50 % o serà un 30
%». No tinc les dades en aquest moment».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo, i dóna la paraula al Sr. Ricard Gili.
 
El Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’ERC-AM, intervé i manifesta: «Bona nit.
Gràcies. Pel que fa als aspectes tècnics, crec que han quedat àmpliament resolts tan en la
Comissió d’Hisenda com avui. Per tant, no entraré en qüestions tècniques. Avancem que
nosaltres farem el sentit de vot que vam fer en la comissió, que és l’abstenció perquè pel fet de
no estar en el govern no tenim els detalls ni el coneixement profund d’aquesta operació
concreta. En general coneixem aquest tipus d’operacions i, per tant, farem aquest sentit de vot.
Acabem amb una reflexió que ens porta al ple del juliol passat. Esquerra va fer una petició clara
al govern municipal: una petició relacionada amb el pagament de factures als proveïdors de l’
Ajuntament i també amb el retorn de les fiances d’obres. Diversos proveïdors i també diversos
riudomencs que han fet obres a casa havien contactat amb nosaltres per a queixar-se de la
lentitud de l’Ajuntament a l’hora de pagar factures i també retornar fiances. Davant això, el juliol
passat ho dèiem: van demanar al govern que agilitzés aquests pagaments, cosa especialment
important davant l’actual crisi en què moltes petites empreses, autònoms i famílies han vist que
els seus ingressos queien força. Avui, cinc mesos després, es porta al ple una pòlissa de crèdit
amb una xifra clarament superior a la dels últims anys: es passa de 620.000 euros a 900.000 €.
És un increment que sobta una mica però, en tot cas, cal que garanteixi que les factures i les
fiances d’obres es paguin amb rapidesa. Per tant, esperem que així sigui. Gràcies».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Gili, i dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo que
contesta el següent: «Bé, estic totalment d’acord amb la reflexió que fa el regidor. Solament vull
afegir que, si no s’ha fet abans, ha sigut per uns motius: esperàvem que hi hagués una major
disponibilitat de tresoreria, cosa que no ha estat així per les raons que també he explicat abans
d’endarreriments que s’han produït per altres instàncies, i possibilitats que teníem de poder-ho
resoldre d’una altra manera. Quan això ja s’ha vist que no era possible d’aquesta manera, hem
activat tan aviat com ha estat possible aquesta altra solució d’ampliar la pòlissa de crèdit i
lògicament sempre amb la finalitat de posar-nos al dia en els pagaments tan de retorn de
fiances com de factures de proveïdors com apunta el regidor. Gràcies. Res més».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo.
 
Una vegada finalitzades les diferents intervencions se sotmet el dictamen a votació plenària.
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De conformitat amb la proposta del regidor d'Hisenda de data 2 de desembre de 2020, el Ple
de l'Ajuntament acorda amb l'abstenció dels Srs. Ricard Gili, Carme Cros, Maria Teresa
Basora, Arnau Salvat, Enric Jódar i José Manuel Hernández, i amb el vot a favor dels Srs.
Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres, Judit Albesa, Josep
Maria Bages i l'Alcalde-President, aprovar el següent acord.

Fets

 
1.- En data 13 de novembre de 2020 l’Alcalde President va encarregar a la intervenció
municipal la redacció del document per tal que les entitats bancàries puguin presentar les
pertinents ofertes per a la formalització de la mencionada operació de tresoreria.
 
2.- En la mateixa data es va convidar a les entitats bancàries BBVA, Banco Santander, SA,
Caixabank SA i Banco Sabadell, SA, a la presentació d’oferta econòmica per a la formalització
d’una operació de tresoreria per import de 900.000,00 €, donant de termini màxim per a la
presentació de les ofertes econòmiques fins el dia 01/12/2020.
 
3.- . Les ofertes presentades han estat les següents:
 
  CAIXABANK BANCO SANTANDER SA

Data presentació oferta 01/12/2019 30/11/2020

Import sol.licitat 900.000,00 € 900.000,00 €

Import ofertat 900.000,00 € 450.000,00 €

Termini 12 mesos 12 mesos

Condicions financeres Interès variable: Euribor 3 mesos + 
0,69%

Interès variable: Euribor 3 mesos + 
0,75%

Comissió de no disponibilitat 0,025 % trimestral / 0,10% anual 0,10% anual

 
Atès que l’entitat Banco Santander SA, presenta oferta per un import inferior al sol.licitat, i tenint
en compte el plec de condicions que consta en l’expedient de l’operació, s’exclou d’estudi
donat que hi ha una oferta econòmica per a l’import total de l’operació.
 
4.- La intervenció municipal ha emès informe en relació a la formaltizació de l'operació número
247/2020.

Fonaments de dret

1.L’article 48 del RDL (Reial decret legislatiu) 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals estableix que les entitats locals, els seus
organismes autònoms i els ens i societats mercantils dependents podran concertar operacions
de crèdit en totes les seves modalitats, tant a curt com a llarg termini.

Transcripció de l'acta número 2020-0000011 de l'òrgan de l'ens Ajuntament de Riudoms signada per: Sílvia Font Ferraté - DNI *** (SIG), Sergi Pedret

Llauradó - DNI *** (SIG) en data: 11/03/2021, 11/03/2021A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
C
7
1
7
3
A
D
4
D
1
6
A
4
F
A
E
8
A
9
D
B
0
D
A
2
2
E
8
5
4
8
A
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
0
5
/
1
2
/
2
0
2
3
 
a
 
l
e
s
 
1
2
:
5
3
:
0
4

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
Actuacio Automatitzada Secretaria el dia 28/05/2021 a les 12:00:17



 
2. L’article 50 de l’esmentada norma disposa que qualsevol de les modalitats de crèdits
previstes al RDL 2/2004, de 5 de març, requerirà que la corporació disposi del pressupost
aprovat de l’exercici en curs. Excepcionalment, es podran concertar operacions de tresoreria
en situació de pròrroga del pressupost les operacions de tresoreria dins dels límits fixats en la
normativa, sempre que aquelles que estan concertades estiguin reemborsades i es justifiqui
aquest fet en el moment de formalitzar la nova operació de tresoreria.
 
3. L’article 51 de la mateixa norma disposa que les entitats locals podran concertar operacions
de crèdit a curt termini, per un període que no excedeixi l’any per atendre necessitats
transitòries de tresoreria, sempre que en el seu conjunt no superin el 30% dels ingressos
corrents liquidats d’operacions corrents de l’exercici anterior, excepte que l’operació s’hagi de
concertar al primer semestre de l’any sense que s’hagi produït la liquidació de l’exercici
anterior, cas en què es prendrà de referència la liquidació anterior a l’últim exercici.
El mateix article enuncia que tindran la consideració d’operacions de crèdit a curt termini:
 
- Les bestretes que es percebin d’entitats financeres a compte de productes recaptatoris dels
impostos meritats i liquidats en cada exercici econòmic.
- Préstecs i crèdits concedits per entitats financeres per a cobrir desfasaments transitoris de
tresoreria.
- Emissions de deute a curt termini.
 
 4. L’article 52.2 de la mateixa norma disposa que la competència per a concertar operacions
de crèdit a curt termini correspondrà al president si l’import acumulat de les operacions vives no
supera el 15% dels recursos corrents liquidats de l’exercici anterior, en cas contrari, l’aprovació
correspondrà al Ple.
 
5. L’article 48 bis de la mateixa norma estableix que totes les operacions financeres que
subscriguin les corporacions locals estan subjectes al principi de prudència financera.
 
6. Resolució de 4 de juliol de 2017, de la Secretaria General del Tresor i Política Financera que
defineix el principi de prudència financera aplicable a les operacions d’endeutament i derivats
de les entitats locals.
 
7. L’article 47.2.l) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local
disposa que s’aprovaran per majoria absoluta les operacions financeres o de crèdit quan el seu
import superi el 10 dels recursos ordinaris del pressupost.
 
8. L’article 5 de l’Ordre 138/2007, de 27 d’abril estableix que els ens locals han de comunicar al
Departament d'Economia i Finances, en el termini dels primers deu dies de cada mes, les
operacions de crèdit de termini igual o inferior a 1 any, formalitzades o avalades durant el mes
anterior.
 

En conseqüència, :S'ACORDA
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Primer.- Concertar una operació de crèdit, en la modalitat de compte de crèdit a curt termini,
amb l’entitat CAIXABANK SA, per un import de 900.000,00 €, que s’ha de cancel·lar en un
termini màxim de 12 mesos.
 
Segon.- Aprovar el projecte de contracte amb l’entitat financera CAIXABANK SA, amb les
següents condicions financeres:
 
  CAIXABANK SA

Data presentació oferta 01/12/2020

Import 900.000,00 €

Termini 12 mesos

Condicions financeres Interès variable: Euribor 3 mesos + 0,69%

Comissió de no disponibilitat 0,025 % trimestral / 0,10 % anual

 
Tercer.- Garantir el pagament de les obligacions derivades d’aquesta operació de tresoreria
mitjançant : les pròpies de l’Ajuntament.
 
Quart.- Comunicar aquest acord a la Direcció General de Política Financera del Departament d’
Economia i Coneixement de la Generalitat de Catalunya, en el termini dels deu primers dies del
mes següent a la formalització, d’acord amb l’ article 5 de l'Ordre ECF/138/2007, de 27 d’abril,
sobre procediments en matèria de tutela financera dels ens locals.
 
Cinquè.- Facultar l’alcalde per formalitzar l’operació de préstec, en el projecte de contracte
aprovat en el segon punt, amb l’entitat financera CAIXABANK, S.A.
 

Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.
 
Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.

El Sr. Alcalde acaba la sessió dient: «Com que no hi ha més punts en l’ordre del dia, deixeu-me
que com a alcalde de Riudoms (i crec que parlo en nom de tot el plenari) ens sumem avui al dol
pels fets ocorreguts ahir a Badalona i que en nom dels 13 regidors i regidores d’aquest
Ajuntament deixem constància en l’ordre del dia. Gràcies a totes i tots i ens veiem aviat. Que
vagi bé».
 
I no havent-hi més assumptes a tractar, el Sr. Alcalde aixeca la sessió a l’hora i el lloc indicats
al començament, de la qual s’estén aquesta acta.
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Alcalde President

Sergi Pedret Llaurado

Secretària accidental

Sílvia Font Ferraté

Degut al cessament de la secretària de la corporació Sra. Carmen Alcoverro Beltran en data 11
/01/2021, aquesta acta la signa la secretària accidental Sílvia Font Ferraté.
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